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جوانان و نوجوانان شرکت کننده در جشنواره ملی موسیقی جوان 
در گفت و گو با »ایران« از نگاه خود به این رویداد مهم موسیقی می گویند

نهال های امید فردای موسیقی ایران 
جشــنواره ملی موســیقی جوان بــا وجود ایجاد انگیزه هــای خوب و مثبت برای شــرکت کنندگان، 
انتقاداتی هم  از ســوی آنها دربر داشــته اســت. شــرکت کنندگانی که حضور دراین جشــنواره را رؤیا و 
افتخاری برای خود می دانند اما پایان خوبی برای تلاش هایشان در نظر گرفته نشده، بویژه کسانی که 

حائز مقام و رتبه شده اند و گلایه مندند چرا بعد از جشنواره کسی سراغی از آنها نمی گیرد!

ë نقطه امید آینده موسیقی
آرمــان ســیف نژاد، تــا بــه امســال چهــار دوره در 
جشــنواره ملــی موســیقی جــوان شرکـــــت کــرده و 
درســال هــای  93، 95 ، 96 و 99  در بخــش تکنــوازی 
تــار جــزو برگزیده ها بــوده و یک دوره هــم در بخش 
ردیف نوازی شــرکت داشته اســت. این شرکت کننده 
اصفهانی با 20 ســال ســن شــرکت در این جشــنواره 
را رؤیــای بــزرگ زندگی خود مــی دانــد و دراین باره 
بیان داشــت: اولین دوره که شــرکت کردم 13 ســالم 
بود و این اتفاق انگیزه بســیار خوبی شــد تا با تلاش و 
کوشش بیشتری خود را برای شرکت در این رویداد مهم آماده کنم. اما نکته قابل انتقاد این است که 
برگزیدگان جشــنواره موســیقی جوان هیچ گونه حمایت نمی شــوند و بعد از دریافت لوح و جایزه به 
حال خود رها می شوند، این درحالی است که ما جوانان به  پشتیبانی و حمایت مسئولان فرهنگی و 
مسئولان برگزارکننده این جشنواره نیاز داریم. دغدغه ما بوده  و بستری برای مطرح شدن  ما جوانان 
است اما متأسفانه تا به امروز هیچ گونه حمایتی حداقل برای شخص من صورت نگرفته است و این 
موضوع مورد گلایه ماست. ما انتظار داریم برگزیده ها را به دور هم جمع کنند و با حمایت مسئولان  
آلبومی منتشــر شــود یا بســتری برای برگزاری کنسرت فراهم کنند تا ما دیده شــویم اما به طورکلی با 
توجه به شــرایط حال حاضر جامعه و اما و اگرهایی که نســبت به موسیقی در مملکت ما وجود دارد 
بدون شــک برگزاری چنین جشــنواره هایی می تواند نقطه امیدی برای آینده ما باشد. به گفته او این 
جشــنواره فرصت بســیارخوبی برای دیدارجوان با اســاتید بزرگ موسیقی است و نکته دیگر اینکه در 
بحث آموزشی هم بسیار تأثیرگذار است و اساتید نکات مهم آموزشی را یادآور می شوند و به طورکلی 

امیدواریم این جشنواره تداوم داشته باشد.

ë حمایت و تسهیلات ویژه برای شرکت کنندگان
مبینا یوســفی قرایی از ســال 93 تا امســال شرکت 
کننده جشــنواره موســیقی جوان بوده و 4 دوره مقام 
نخســت را کســب کرده و بــه گفته خــودش تنها یک 
دوره به علت برگزیده شدن دراین جشنواره  مجازبه 
شــرکت نبــوده اســت. ایــن جــوان  17 ســاله ازگرگان 
شــرکت کننــده بخش گیتارکلاســیک اســت و یکی از 
انگیــزه های زندگی اش را شــرکت در جشــنواره ملی 
موسیقی جوان عنوان کرد و در ادامه افزود: »اگر تا به 
امروز پیشرفت هایی درخصوص موسیقی ام حاصل 
شــده  آن را مدیــون این جشــنواره  می دانم، چرا که جشــنواره درهــردوره دیدگاه های تــازه ای دارد و 
رپرتوارهــای جدیــدی در نظر گرفته می شــود که خود می تواند موجب پیشــرفت جوانان باشــد و این 
نگاه موجب  شده انگیزه بیشتری برای شرکت در جشنواره داشته باشم.« او اظهار کرد: »این جشنواره 
دربحث آموزشــی هم بســیارتاثیرگذار اســت و از طریق همین جشــنواره توانســتم با اســتاد  مهرداد 
پاکباز آشــنا و در ارتباط باشــم و حدود سه سال است که در محضرشان آموزش می بینم. درواقع این 

جشنواره سبب شد تحصیلات خود را در سطوح بالاترهنری ادامه  بدهم.«
اما نکته ای که لازم به یادآوری است این است که  شرکت کنندگان جوان بعد از پایان جشنواره به 
حال خود رها می شوند و حمایتی صورت نمی گیرد و تقاضای ما از مسئولان برگزار کننده این است 

برای کسانی که دراین جشنواره حائز مقام و رتبه شده اند تسهیلات ویژه ای قائل شوند.

ë برگزاری کلاس ها برای برگزیدگان
پوریا عابدینی 28 ســال ســن دارد و شرکت کننده 
بخش آواز و بخش موســیقی دستگاهی از شهرستان 
ابهر است. او ازسال 93 تا امسال یعنی 8 دوره دراین 
جشــنواره شــرکت داشــته و از ســال 94 تا 98 برگزیده 
این جشــنواره بوده و امسال هم جزو شرکت کنندگان 
مرحله نهایی است. عابدینی  دراین باره بیان داشت: 
جشــنواره ملی موســیقی جوان فرصــت خوبی برای 
کسانی اســت که درتلاشــند فعالیت جدی درعرصه 
موسیقی داشته باشند؛ به عنوان مثال شخص من که 
در شهرســتان زندگی می کنم و دسترســی به پایتخت و همچنین هزینه آموزش موســیقی در محضر 
اساتید برجسته برایم مشکل است، این امکان برای من ایجاد می شود تا بتوانم در حضور این بزرگان 
اجرا داشته باشم و خود را ارزیابی کنم. نکته دیگراینکه جشنواره ملی موسیقی جوان معتبرترین رویداد 
هنری در خصوص تکنوازی و تکخوانی در کشورمان است و قطعاً شرکت دراین جشنواره رزومه بسیار 
خوبی برای ما خواهد بود.همچنین می تواند بستری برای کشف استعدادهای برتر موسیقی باشد اما 
این جشنواره معایبی هم دارد و نکته نخست این است که  هیچ برنامه و تدبیری برای آینده برگزیدگان 
در نظر گرفته نشــده اســت. خود من به عنوان کسی که 6 دوره دراین جشنواره حائز مقام و رتبه شدم، 
هرســال یک لوح تقدیر با جایزه نقدی حدود 2 میلیون تومان دریافت کردم و حمایت معنوی وجود 
ندارد. این درحالی است که  این اتفاق برای من که دراین عرصه تلاش می کنم و مورد تأیید اساتید قرار 
گرفته ام بسیار مهم است. بنابراین نیاز است بعد از جشنواره کلاس های آموزشی یا ورک شاپ هایی  
برگزار شــود، اگرچه  اغلب اســاتیدی که دراین جشنواره داور هستند بارها اعلام آمادگی کرده اند برای 
برگزیدگان جشنواره کلاس های آموزشی برگزار خواهند کرد اما تا به امروز اتفاقی رخ نداده است.نکته 
دیگراینکه سال 96 بنیاد ملی نخبگان اعلام آمادگی کرد کسانی را که در جشنواره ملی موسیقی جوان 
حائز رتبه و مقام شــده اند تحت عنوان نخبه می توانند از مزایای این بنیاد  بهره ببرند اما متأســفانه 
در حــد یــک حرف باقی ماند و تبدیل به عمل نشــد.اما با تمام این صحبت هــا تا به امروز هر چه که 
در زندگی هنری ام به دســت آورده ام مدیون این جشــنواره هســتم و تنها رویدادی اســت که هر سال 
با انگیزه بیشــتری درآن شــرکت می کنم و همچنان دوســت دارم این چالش را تجربه کنم و خود را 
محک بزنم و هرچه دارم از جشــنواره ملی موســیقی جوان اســت و امیدوارم این جشــنواره اســتمرار 
داشته باشد، چرا که این جشنواره به مثابه یک آزمون هنری مهم در کشور است و نباید با تغییر دولت 
ها رویکردهای آن نیز تغییر کند و با تداوم  این جشنواره می توان به آینده نسل موسیقی جوان  ایران 
امیدوار بود و فرصتی برای شــناخته شــدن افرادی اســت  که دراین زمینه به صورت جدی تلاش می 

کنند.

ë   افتخار جوانان علاقه مند به موسیقی
محمــد مرادی 23 ســاله از ســنندج، از یازدهمین 
دوره جشنواره ملی موسیقی جوان شرکت داشته و تا 
دوره چهاردهم مقام نخست را در بخش دف نوازی 

کسب کرده است.
او جشنواره ملی موســیقی جوان را از معتبرترین 
جشــنواره های موســیقی کشــور عنــوان کــرد و افزود: 
شــرکت در ایــن جشــنواره بــرای هــر نوازنــده افتخار 
بزرگی اســت بخصــوص اینکه صاحب مقــام و رتبه 
شــود. در ایــن جشــنواره هر ســال رپرتوارهای بســیار 
خوبی در نظر گرفته می شــود و می تواند موجب پیشــرفت ما جوانان باشد و با توجه به شرایط امروز 
جامعه  امیدوارم هرچه زودتر کرونا از بین برود تا  نوازنده ها بتوانند در حضور اساتید و مخاطبان اجرا 
داشــته و کارهایشــان را ارائه کنند. نکته دیگر اینکه از مدیران ارشــاد و انجمن های موسیقی هر استان 
تقاضا داریم نسبت به شرکت کنندگانی که حائز مقام و رتبه شده اند حمایت و توجه بیشتری  داشته 
باشند و ما را به حال خود رها نکنند و فراموش نشویم، چرا که این جشنواره انگیزه ما جوانان و دیدار 
با استادان بزرگ است تا در روز اختتامیه با اساتیدی چون حسین علیزاده یا علی اکبر شکارچی دیدار 
داشــته باشــیم و اجرا در حضور آنان باعث افتخارما است. خود من از طریق این جشنواره توانستم با 

استاد علی اکبر مرادی آشنا شوم و آموزش هایی در محضرشان ببینم.

نداسیجانی
خبرنگار

 پانــزده دوره از جشــنواره ملــی موســیقی جــوان می گــذرد، جشــنواره ای کــه با گذشــت یــک دهه از 
فعالیت های خود، ریشــه درموســیقی های ارزشــمند گســترانده اســت. این جشــنواره از آغاز برپایی 
آن کــه به ســال 78 برمی گردد تا بــه امروز با حمایــت و پشــتیبانی داوران خود که هریک از اســتادان 
برجسته موسیقی ایران هســتند، توانسته در تربیت نســل جوان و نوجوان موسیقی کشورمان، نقش 
بســیار اثرگذاری ایفا کند. عرصه ای برای خودآزمایی و آزمون و خطای جوانان ایران زمین تا اندیشــه 
موسیقایی فردای ایران را به  گوش تاریخ برسانند. استاد حسین علیزاده نوازنده و آهنگساز پیشکسوت 
موســیقی ایران از جمله داوران و البته بهتراســت بگوییم حامیان این جشــنواره اســت و از سال 92 
و تقریبــاً بعــد از یک وقفه 6ســاله که این جشــنواره مدتی تعطیل شــد به صورت جدی این جشــنواره 
را حمایت کــرده و البته حضور چنیــن بزرگانی خود ایجاد انگیزه و ترغیب و تشــویقی برای شــرکت 
کنندگان است. حســین علیزاده طی سال ها فعالیت هنری اش درعرصه موســیقی، تأکید بسیاری بر 
آهنگســازی داشــته، نکته مهمی که امروز از جوانان انتظار دارد تا به درســتی این بخــش را بیاموزند و 
دراین زمینه فعالیت کنند. گفت و گو با حســین علیزاده مشاور، دبیر و داور بخش تار، سه تار، آفرینش 

در تکنوازی و آهنگسازی پانزدهمین جشنواره ملی موسیقی جوان را در ادامه می خوانید.

استاد حسین علیزاده آهنگساز ونوازنده در گفت و گو با »ایران« از بزرگ ترین رویداد مهم موسیقی ایران می گوید

جشنواره موسیقی جوان، نماد امید است

ë  یکی از اتفاقات مهم جشــنواره موســیقی جوان
در پانزدهمیــن دوره خــود، افــزوده شــدن بخــش 
آهنگسازی اســت این انتخاب بر چه اساسی شکل 

گرفته است؟
شــاید یک دلیل آن این باشــد که بــا موضوعات 
تعریــف شــده و محــدود یــک مقداراســتعدادها را 
محدود کــرده بودیم و به عقیده من به طورکلی این 
مســأله در آموزش موســیقی در ایران وجــود دارد و 
اگر به همه چیز نگاه تخصصی داشته باشیم قطعاً 
گرایش هــای متنوعــی به وجــود می آیــد. به عنــوان 
مثال لازم به بررســی است که یک نوازنده از ابتدای 
جوانی اش در انتخاب ســازش به دنبال چه گرایشی 
بوده! چرا که گاه یک نفر شیفته ردیف است و ردیف 
نــواز می شــود، اما مســیر این فرد بــا نوازنــده ای که 
می خواهد بداهه نوازی کند متفاوت اســت البته نه 
بدان معنا که اگر کســی ردیف نواز بوده، نمی تواند 
بداهــه نواز باشــد یــا برعکس. جالب اســت بدانید 
طــی بررســی های متعــدد در نیــم قــرن اخیــر این 
نتیجه حاصل شــده، کســانی کــه برآموختن ردیف 
پافشــاری داشــتند و افــراط کرده اند، بداهــه نوازی 
در ذهــن آنهــا فرامــوش شــده اســت. البتــه یکی از 
تخصص های بداهه نوازی دانستن ردیف است اما 
نگاه تخصصی تر این اســت که دراین زمینه چگونه 
آمــوزش ببیند کــه از ردیف نــوازی به بداهــه نوازی 

برسد!
براین اســاس جشــنواره یکی ازســتون های مهم 
آموزشی کشوراست و باید گسترش بسیاری پیدا کند 
و می بایســت در آموزش موســیقی چه در موسیقی 
کلاســیک و چــه درموســیقی ایرانی یــا نواحی تنوع 
ایجاد شــود. البته دربخش موسیقی نواحی به دلیل 
جنبــه فــردی آن، ایــن نگاه کمــی متفاوت اســت و 
چــون ایــن جشــنواره مســتقل و آزاد اســت و به دور 
از یکســری محدودیت های بوروکراتیــک، می تواند 
ابتکار عمل داشــته و الگوی دیگر جشنوارها باشد و 
با گرایش های تخصصی و مختلف که در موســیقی 
وجود دارد به این نتیجه رســیدیم هرتعداد نوازنده 
و ارکســتر داشته باشیم باز هم حضور یک آهنگساز 
ضرورت دارد . متأســفانه آهنگســازان بسیار اندکی 
آموزش و تربیت شــده اند و البته فرصت برای ارائه 
اثــر و حضــور در میــدان بــه آنهــا داده نشــد و امروز 
در جشــنواره جــوان به همــان میــزان کــه از تکنیک 
یــک نوازنده حیرت زده و متعجب می شــویم، این 
اطمینــان را دارم کــه از ذوق و ســلیقه آهنگســازی 
این عزیزان هم متعجب خواهیم شد به این دلیل 
که طی این یکی دوســال بازخورد های بســیار خوبی 
دریافــت کرده ایم و امســال هم نگاه جــدی تری به 
این موضوع داشتیم و بر اساس چهارچوب تعیین 
شــده، کارهــای بســیار خوبــی به دســت ما رســیده 

و به طــور یقیــن درایــن رشــته هم شــرکت کنندگان 
خلاقــی خواهیــم داشــت و به نظــرم توجه بــه این 

موضوع یک نیاز مبرم است.
ë  برایــن اســاس آیــا ایــن جشــنواره می توانــد به

آهنگسازهای جوان ما اعتبار و وجهه بدهد؟
بلــه صد درصــد. البته به نگاه افراد هم بســتگی 
دارد و به نظرم تفکر و اندیشــه هنرمندان که داوران 
ایــن جشــنواره هســتند، بایــد بــه روز و دموکراتیــک 
باشد و کمتر نگاه سنتی و متعصبانه داشته باشند و 
معتقدم جشنوارجوان، می تواند این تحول را ایجاد 
کنــد و متفاوت با فضاهای آموزشــی اســت و مانند 
دانشــگاه ها یا هنرستان درگیر مســائل بوروکراتیک 
نیســت. بــه بــاور مــن محیط هــای آموزشــی مانند 
دانشــگاه ها و هنرســتان ها بایــد به گونــه ای تعریف 
شــوند که آزادی فکر وعقیده در موسیقی هم درآن 
به وجود آید و شاهد تغییر و تحولات مثبتی باشیم. 
موسیقی ما مشکلات بسیاری دارد و نباید بگذاریم 
خســته شــود و برایــن اســاس موســیقی ما بوســیله 
جوان هــا زنده نــگاه داشــته می شــود همان طور که 
خود ما جوانی مان را برسر این موسیقی گذاشتیم و 
جوان هم ماندیم. توصیه من به جوانان این اســت 
هرچقــدر که به هنــر نزدیک ترشــوند و وجودشــان 
سرشــار از موســیقی شــود گویــا عمــر جاودانــه ای 
خواهند داشــت و به لحاظ ذهنــی و روحی هرگز پیر 

نمی شوند. 
به عنــوان مثــال حس و عشــق من در موســیقی 
مانند همان بیست سال گذشته بوده و این معجزه 
موســیقی است و همچنان شــوق کودکی را دارم که 
می خواهــم اولیــن ملــودی را بنویســم. در واقع اگر 
زایش داشــته باشــید و خلاق باشــید زنده هستید و 
زندگی می کنید، بخصوص در شرایط امروز و اگر این 
مونس که نامش موســیقی است و این خلاقیت در 
وجود ما نبود روزگار بســیار آزاردهنده می شد و این 
چاشــنی امید همان اصوات و نغمه های موســیقی 
ازاینکــه چنیــن  و  آرام می گیــرد  کــه در دل  اســت 
هدیه زیبایی را دریافت کرده ام بســیار سپاســگزارم 
و بایــد به جوانــان هدیه کــرد و آنها هــم به جامعه 
هدیه کننــد و اگرنگاه مثبتی به ایــن موضوع دارم و 
دائماً از امید ســخن می گویم به این دلیل اســت که 
صحبت از جشنواره جوان، سمبل امید است و گواه 
ایــن حرف چهــره پدر و مــادر این جوانان اســت که 
با شــوق و اشــتیاق فرزندان خود را تشویق می کنند. 
البتــه ممکن اســت بخش رقابتــی آن برای بعضی 
افراد تلخ باشــد اما توصیه من به جوانان این است 
که این جشنواره تنها بهانه ای است که شرکت کنید 
و هنــر خود را ارائه دهید و به رقابت پرداختن شــما 
نشــان از شــجاعت اســت چرا که خود من درهمین 
سن و سال هیچ علاقه ای به مسابقه نداشتم و شاید 

شجاعت این کار نبود و باید بگویم برنده شدن یک 
امتیاز خاص نیست و شرکت در این رقابت ها نشان 
از کیفیت بالای هنر شــما است که می خواهید خود 

را محک بزنید.
ë  به فضای آموزشــی اشــاره کردید، آموزشی که در

جشــنواره ارائه می شــود با آموزش در هنرســتان و 
دانشگاه ها متفاوت است؟

به  لحــاظ روحی خیــر. اگرچه خود جشــنواره هم 
نواقصی دارد که باید برطرف شــود. نکته دیگر اینکه 
جشــنواره موســیقی جــوان در مقایســه بــا فضاهای 
آموزشــی چــون دانشــگاه انعطاف پذیــری بیشــتری 
دارد، اگرچه این جشنواره پایه آموزشی ندارد و زمانی 
می توانــد ایــده آل باشــد کــه فضــای آموزشــی برای 
شــرکت کنندگان ایجاد شود و نکته مهم اینکه آینده 
کاری آنهــا را هــم تأمیــن کننــد.  وقتی هــدف از یک 
جشنواره کشف استعداد و خلاقیت است باید زمینه 
ادامــه حیات هنر شــرکت کنندگان هم فراهم شــود. 
موضوعــی کــه در اغلــب کشــورها مورد توجه اســت 
ماننــد آمــوزش دروس تخصصــی یــا ایجاد ارکســتر 
برای آنها و...که چندان کار مشــکلی نیســت اما برای 
به دســت آوردن آن در کشورمان باید جنگید تا شاید 
اندکی از این خواســته را به دست بیاوریم و امیدوارم 
روزی فــرا برســد کــه ایــن جنــگ خانگــی نســبت به 
موسیقی کنار زده شود و مجبور نباشیم یک دستمان 
ساز و یک دستمان سپر باشد. ای کاش که همه قلب 
و وجودمــان ســاز باشــد بــه ایــن دلیل که ســال هایی 
که گذشــت می توانســت روزهای بســیار تلخی برای 
موســیقی باشــد اما مــردم عزیــز ایــران و خانواده ها 
به لحاظ مادی و معنوی زحمت بســیاری کشیدند و 
از نان شــب خود زدند تا امروز فرزندان شان آموزش 
ببیننــد و بــه این جایگاه برســند و این تلاش ملت ما 

بوده که پای حق و حقوق شان ایستادگی کردند.
ë  بخش تار و سه تار که داوری آن را برعهده دارید و

نسبت به دیگر ســازها مخاطب بیشتری هم دارد، 
از دیــدگاه شــما آیا توانســته به کشــف اســتعدادها 

کمک بیشتری داشته باشد؟
بله. قطعاً و از نگاه من یکی از بخش های موفق 
جشــنواره تار اســت و بعد آن ســه تار و جالب است 
بدانید حضور شــرکت کنندگانی با سن و سال بسیار 
کم که بسیار زیبا هم می نوازند باعث شکسته شدن 
مرزها شــده، جوانانی که از تکنیک بالایی برخوردار 
هســتند و درکنار آن آشــنا به ردیف موســیقی، البته 
ایــن تعریف هــا بــه ایــن دلیــل نیســت کــه یکــی از 
مســئولان ایــن بخش هســتم، بلکــه به گفتــه آقای 
هومان اســعدی )دبیــر پانزدهمین جشــنواره ملی 
موســیقی جوان( بخش تار یکی از رشته هایی است 
که هم هیأت داوری بســیار خوب و با شــوق و علاقه 
دارد و هم در دوره های مختلف شــرکت کننده های 

بسیار خوب داشته که خوش درخشیدند. 
نکتــه دیگــر اینکه ســاز تــار به لحــاظ آموزشــی و 
تاریخی رپرتوار وسیعی دارد. البته نمی توانم بگویم 
رضایت صددرصدی دارم چرا که هر سال انتظار ما از 
این جوانان بیشــتر است بخصوص در شرایط حاضر 
کــه به صورت غیرحضــوری بــوده و با حال کــج دار و 
مریز ادامه حیات داده و امیدوارم روزی این مســائل 
حل شود. اما باید بگویم چهره هایی دراین جشنواره 
شــرکت کردند که وقتی می خواستیم داوری کنیم از 
ذوق این استعدادها صورتم از اشک خیس شده بود 
وجای امیدواری است که میانگین سنی بسیار پایین 

آمده است.
ë  به آینده جوانان شــرکت کننده دراین جشنواره

اشــاره کردید. به عنوان یک اســتاد موسیقی و یک 

مشاور دلسوز که تا به امروز درکنار جشنواره حضور 
داشته اید برای به سرانجام رسیدن آینده موسیقی 
جــوان چــه پیشــنهادی دارید؟ چــه کارهایــی باید 
انجام شود تا این جوانان به حال خود رها نشوند؟

اقــدام نخســت بودجه مناســب وخوب اســت و 
نکته دیگر کادر دلســوز و متعهــد. قطعاً هنرمندان 
بــا ارگان هایی کــه نگاه تخصصی و دلســوزانه دارند 
همــکاری خوبــی خواهنــد داشــت مانند جشــنواره 
موسیقی جوان. نکته دیگر اینکه ما پشتیبان معنوی 
این جشنواره هستیم و نیاز است پشتیبانی اقتصادی 
هم داشــته باشــد و بــدون تعــارف کادر اداری فقط 
بایــد خدمت کند و خدمتش فراهم کردن امکانات 
برای جشنواره است و نیازی به آزمون و خطا در آن 
نیست چرا که بازدهی بسیار خوبی داشته و با  وجود 
کمبودهای بســیار می تواند با تمامی جشنواره های 
بین المللی مقایســه شــود تــا آنجا که برخــی از این 
شــرکت کننــدگان چــه در ســازهای کلاســیک و چه 
ایرانــی می تواننــد در جشــنواره های خارجــی هــم 
شــرکت کننــد امــا متأســفانه صدایشــان بــه جایــی 
نمی رسد. این افراد به دلیل امکانات بسیار محدود، 
حتی نمی توانند از شــهرخود خارج شوند و بار دیگر 
تأکید می کنم بودجه و کارشــناس خوب مهم ترین 
اولویت این جشــنواره است. براین اساس فردی که 
به عنوان مسئول فرهنگی انتخاب می شود اگر نداند 

موسیقی و هنر چیست وجودش تنها ضرر است.
ë  بخش »آفرینــش در تکنوازی« کــه به نوعی هنر 

بداهــه نــوازی را احیــا می کند از موضوعــات مورد 
تأیید شــما بوده که در جدول جشــنواره قــرار دارد. 
به نظر شــما آیــا این بخش توانســته در هنــر بداهه 

نوازی اثر گذار باشد؟
 بداهه نوازی جدا از خلاقیت نیست. در آموزش 
موسیقی ســنتی یا کلاسیک ایرانی بار سنگینی روی 
دوش شــرکت کنندگان گذاشته می شود بدون آنکه 
اســتاد یــا معلــم درک درســتی از موضــوع داشــته 
باشــند. در آموزش درست و اصولی آن هنرجو باید 
با طبیعت خود رشــد کند و نباید تئوری خشــک در 
ذهنش پرورش دهیم بلکه باید در کنار الگو برداری 
ایــده نو خلــق کند و بــرای به وجود آمــدن خلاقیت 
محیطــی آزاد به وجــود آورد اگر ما ســراین مســائل 
چانه بســیار می زنیم به این دلیل است که حتی در 
آزادی های کوچک هم فقیر هســتیم و امیدوارم که 
حداقل جشــنواره موسیقی جوان به این سو حرکت 
کنــد. جشــنواره زمانــی کامــل اســت کــه امکانات و 
زمینــه رشــد جوانــان را فراهــم کنــد و ای کاش یک 
روزجشــنواره بــه ایــن درک برســد و ایــن امکانــات 
در اختیارشــان باشــد در غیر این صــورت خاصیت 

عمیق و ماندنی نخواهد داشت.
ë  به عنــوان ســؤال پایانی برگــزار کردن جشــنواره

به صورت آنلایــن چه نکات مثبت و منفی داشــته 
است؟

از نــگاه مــن ایــن اتفاق نقــص بزرگی اســت اما 
کننــدگان در  چــاره ای نیســت و ســلامتی شــرکت 
اولویت اســت و جالب اســت بــا وجود این شــرایط 
همچنان بچه ها ذوق شــرکت داشــتند امــا این نوع 
برگزاری ایده آل نبــوده و نمی تواند آن حس خوب 
را بین شــرکت کننــده و داور ایجاد کنــد و نکته دیگر 
اینکــه به دلیل امکانات ضعیــف اینترنتی و کیفیت 
جــرأت  بــه  و  نیســت  واضــح  تصاویــر  نامطلــوب 
می گویــم در بســیاری از مواقــع حــق بچه هــا ضایع 
می شــود اما چاره ای نیســت و برای اینکه جشــنواره 
باقــی بماند مجبــور بودیم به هر شــکلی ایــن راه را 

ادامه دهیم.


